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Cap de llista de Junts a lleida i dipu~ada al Parlament 
El febrer de l'any passat denunciava des del fa
ristol del Parlament que -el projecte de millora 
del port de Comiols havia estat escombrat deis 
pressupostos que presentava el govern d'Esque
rra Republicana. Ho vaig ter convenctuda j amb 
molta decepció jaque al novembre de l'any 2022 
estava preparat l'anunci de licitació de la sego
na fase que incloia la millora fins a Folquer i un 
primer túnel. L'anunci de licitació no es va publi- . 
car ni s'ha publicat a dia d'avui. Hem perdut dos 
anys. En aquella mateixa intervenció deia: "a mi 
m'és igual qui talli la cinta. Volem que Comiols 
sigui una realitat". 

Fa massa anys que parlem d'aquesta vital in
fraestructura, fa massa anys que quan canvia 
el govern estudia . i reestudia les possibilitats .. 
El conseller Calvet java presentar l'any 2020 a 
Tremp el consens i la calendarització definitiva. 
No calen més estudis. Anem tard, pero el nou go
vern de la Generalitat té l'oportunitat d'accelerar 
allo que Esquerra Republicana va pausar. L'he
meroteca és la millor prova del que aquí exposo. 

' Aquesta és la realitat. Estava tot a punt perqué la 
segona fase de Comiols, amb una inversió total de 
·21 milions d'euros, pogués ser una realitat aquest 
2024. Pero, de forma inexplicable, als Pressupos
tos de l'any 2023, aprovats en . un pacte tripartit 
entre ERC, el PSC i els Comuns, no es va con
templar el projecte del túnel com una inversió. Per 

culpa d'aquesta gestió negligent, hem perdut dos 
anys. Massa partits s'han volgut atribuir el merit 
d'impulsar-lo, pero la realitat és tossuda .. No és 

. un retret, és un oferiment al nou govern: comp- · 
tin amb Junts per no perdre ni un minut més en 
una infraestructura tan necessaria pels Pallars., el 
Pirineu i el país. Aquesta ha de ser la legislatu-

ra de Comiols, pero també la que desencalli les 
inversions per la millora de I'N-260 i I'N-230 i la_ 
que faci un replantejament general de la mobilitat 
interna i externa al Pirineu. La ciutadania ens re
clama responsabilitat i feina ben teta. Els pirinencs 
i les pirinenques ho necessitem; els pirinencs i les 
.pirinenques ho mereixem. 

Turisme de Lleida ... i de l'Horta! 
AGROCULTURA @joanpifa 

Aquests dies és notícia la dissolució de l'entitat 
Turisme de Lleida, que.es dedicava a la promo
ció turística de la ciutat i I'Horta. Després de 
31 a~ys, i segons la premsa local, la Paeria ha 
decidit prescindir d'aquest ens per una qües
tió de gestió de plataformas digitals que seran 
més eficients gestionadas des deis sístemes de 
seguretat informatice de la Paeria. 

Tot aquest canvi l'haurem de viure com una 
oportunitat. Turisme de Lleida ha fet molt perla 
protnoció de la ·nostra ciutat en aquestes dar
reres decades i ~ixo s'ha d'agrair, especialment, 
als professionals que ho han fet possible. Tot i 
aixo, hem de ser autocrítics i hem d'aprofitar el 
ca~vi per recordar que en alguns moments de la 
gestió.s'han dedicat pressupostos molt elevats a 
plans estratégics vinculats al turisme de la ciutat 
i de I'Horta que han quedat com a paper mullat. 

Per aquest motil! molta gent del sector rei
vindica una participació més oberta _i comparti
da deis agents turístics de la ciutat i de I'Horta 
que també tenim molt a dir. De vegades no cal 
anar a buscar experts i consultories a Barcelona 
gastant una barbaritat de diner's públics. Potser 
seria l'hora d'escoltar, de veritat, la gent que dia 
a dia fa de guia turística als monuments de la 

ciutat i que tenen contacte directe amb els vi
sitants. O també als recepcionistas deis hotels, 
restauradors o a aquellas empreses que atenen 
directament visitants de tora i que els ajuden en 
la seva .estada a Lleida. 

Comparteixo un exerf!ple practic perqué ens 
entenguem, el passat dissabte 5 d'octubre van 
visitar el Laberint de I'Horta de Granja Pifarré una 
parella jove de Tarragona. En sortir del Laberint 
ens van mostrar una foto que havien fet d'una 
preva on es parlava de l'antic diposit de l'aigua 
del segle XVIII, obra finalitzada pel Ma~qués de 
Blondel. Els vam recomanar la visita gratu'ita del 
diumenge al matí i també els vam convidar a 
aprofitar que estarien al Centre Historie per visi-

tar la Seu Vella, ter un vermutet al· seu bar ter
rassa i dinar en un restaurant del mateix Centre 
Historie. Els joves ens van agrair les recoma
nacions-i en van prendre nota al mobil. Die tot 
aixo perqué les persones que tenim contacte 
directe amb turistas i visitants tenim molta in
formació que l'entitat municipal que gestiona el 
Turisme ha de valorar més i millor, aprofitant-la 
per construir el model de turi~me sost~nible a 
la nostra ciutat i fent-lo amb més complicitat de 
la gent que tens a prop. 

· Perqué quan ~1 sector torna a sentir que ve un 
pla estrategic amb una agencia externa ja es po
sen les mans al cap. Aixo no vol dir que no ens 
hagim d'assessorar puntualment per experts en 
una materia o l'a_ltra, pero ara és l'hora de ter fo
naments i ter-los junts, no tancats en una oficina 
sense la riquesa i !'experiencia de qui trepitja la 
ciutat i I'Horta. La complicitat de 1; Administració 
local amb tots els agents sera clau en aques
ta nova etapa i desitgem que el turisme de la 
ciutat, ara gestionat des de la Paeria, tingui tot 
l'exit del món perqué Lleida i la seva Horta po
den ter propostes experiencials, agroculturals, 
de patrimoni, sostenibles i gastronomique~ de 
gran qualitat. 
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IJObservatori del Montsec · 
. -

reCollira dades deis sateJ.Jits 
El Teleport de Sant Esteve de la Sarga sera la prJmera. est~ció 
terrestre catalana peral control de les missions satel· litaries 

REDACCIÓ 
Lleida 

La primera estació terres-' 
tre de control i recepció 
de dádes satel-litaries de 
Catalunya promoguda per 
la Generalitat de Catalun
ya en col-laboració amb 
l'lnstitut d'Estudis Espa
cials de Catalunya (IEEC) 
iniciara la seva activitat 
el maig vinent a les ins
tal-lacions del Teleport de 
I'Observatóri del Montsec 
(OdM) de Sant Esteve de 
la Sarga (Pallars Jussa). 

Ho va anunciar ahir la 
secretaria de Polítiques Di
gitals, Maria Galindo en un 
acte a l'estand 'NewSpace 

--Catalonia' a f'lnternational 
Astronautical Congress 
(IAC) 2024 de Mila. El Tele
port de Sant Esteve és una 
infraestructura estrategica 
amb ·aplicacions indus
trials que donara servei al 
mercat de sateHits tant a 
escala catalana com inter
nacional. 

Leat Space, empresa re-

Lapobresa . 
extrema a 
l'Estat cau del 

-12,1% al8,8% 
La· pobresa extrema ha 
disminu'it en sis anys, en 
situar-se el 2021 en el 

. 8,8 per cent el nombre 
de persones que viu amb 
uns ingressos inferiors al 
40 per cent de la renda 
mitjana nacional, davant 
el 12,1% del2015. 

FOTO_ Govern Maria Galindo, en un actea I'Astronautical Congress de Mila 

ferent internacional en ser
veis per a comunicacions 
amb satel-lits, sera qui ins
tal·lara i operara l'estació 
terrestre amb la col-labo
ració de I'IEEC. 

Aquesta estació de co
municacions esdevindra 
una infraestructura pione
.ra a Catalunya, ja dotada 

Nomésel30% 
deis escolars 
dorm les hores 
optimes 
Segons els resultats de 
l'estudi HBSC 2022 vin-
culat a Espanya i que es 
dóna cada quatre anys, 
prop del 30% deis nens 
d'entre 11 i 18 anys dorm 
el nombre optim d'hores 
davant del 75% que sí 
que les dormía el 201 O. 

Aquest sistema podra 
donar servei a firmes 
catalanes i d'arreu 

completament per oferir 
servei eri tota !'estructura 
vertical de l'operació de 
satel-lits, cosa que perme-

Gatalunya, -
tercera en 
pacientsen 
Dista d'esp~ra 
Catalunya és la tercera 
comunitat amb més pa-
cients en llista d'espe-
ra quirúrgica per 1.000 

. habitants, amb una taxa 
de 24,17, segons el Mi-
nisteri de Sanitat. Per da-
vant se situen Cantabria 
(29,21 ) i Andalusia (24,4). 

tra a les empreses cata
lanes i d'arreu el control i 
recepció de les dades de 
les missions sateHitaries 
mitjanQant infraestrüctura 
local. 

En aquest sentit, Maria 
Galindo va afirmar que "el 
Teleport de Sant Esteve 
permetra donar servei tant 

El40%deles 
llars. destina 
el40%dela ) 

renda allloguer 
Gairebé el 40% de les 
famílies espanyoles que 
viuen de lloguer han . de 
destinar més del 40% de 
la seva renda bruta dis-
ponible al pagament de 
les despeses relaciona-
des amb el seu habitat-
ge. 

Ho va anunciar a Mi la 
la secretaria de 
Polítiques Digitals 

a escala catalana com in
ternacional". 

En la mateixa línia, el 
director de l'lnstitut d'Es
tudis Espacials de Cata
lunya (IEEC), lgnasi Ribas, 
va assegurar que "aques
ta primera estació terres
tre de control i recepció 
de dades sateHitaries de 
Catalunya potenciara que 
!'ecosistema espacial ca
tala continu'i desenvolu
pant projectes d'innovació 
tecnológica". · 

El director de I'IEEC va 
destacar que les missions 
que s'impulsen des de 
!'Estrategia NewSpace, 
com ara el Menut o la futu
ra missió GENE0-2, utilit
zaran·l'estació del Teleport 
de Sant Esteve de la Sarga 
peral control de missió i la 
descarrega de dades". 

Amazontreu 
un Kindle amb 
lA capa~ de fer 
resums 
Amazon va presentar ahir 
el seu nou Kindle Scribe, 
un quadern digital que fa 
servir la intel-ligencia ar-
tificial generativa per fer 
resums de textos, millorar 
la cal-ligrafia i fer apunts 
als llibres, entre altres fun-
cions. 
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